
Provocãrile º i o p o r t u n i t ã þ i l e
procesului de restaurare ºi renovare a
patrimoniului construit din România au
fost dezbãtute de specialiºti în cadrul
C o n f e r i n þ e i “ R R R - R e s t a u r a r e /
Renovare/Reabilitare”, organizatã de
Bursa Construcþiilor, pe 3 octombrie.
Evenimentul a trezit interesul celor
aproape 150 de participanþi.

Programul Naþional de Restaurare,
principalul instrument guvernamental
pentru restaurarea monumentelor,
gestionat de Institutul Naþional al
Patrimoniului (INP), a dispus în acest an
de un buget “de sacrificiu”, de 20
milioane de lei. Aceasta în contextul în
care la nivelul þãrii sunt înregistrate
aproximativ 29.000 de monumente
istorice. Astfel, la nivel naþional erau în
curs de restaurare în luna octombrie
164 de monumente istorice, fie în etape
de proiectare sau execuþie de lucrãri.
Pentru anul 2014, INP a sol ic itat
Ministerului Finanþelor un buget de 55
milioane de lei pentru PNR, a declarat în
cadrul Conferinþei, Alexandru Muraru,
directorul general al INP.

Deoarece finanþarea este limitatã, INP
va prioritiza reabilitarea monumentelor
aflate în patrimoniul UNESCO, propuse
p e n t r u p a t r i m o n i u l e u r o p e a n º i
mondial, a monumentelor categoria A
ºi a celor care necesitã reabilitare
urgentã.

În opinia reprezentantului INP, ar fi
dezirabil ca monumentele de categoria
B, în urma unei evaluãri riguroase, sã
treacã în grija autoritãþilor locale.

De asemenea, INP intenþioneazã sã
stabileascã o serie de categorii de
m o n u m e n t e c a r e s ã n u p o a t ã f i
restaurate prin Programul Naþional de
Restaurare. De exemplu monumente
care au probleme de proprietate, care
nu au acte cadastrale, care au fost
reabilitate mai de curând sau care au
f o s t r e a b i l i t a t e , d a r d i n v i n a
beneficiarilor nu au fost menþinute în
mod corespunzãtor.

Lipsa unui buget multianual nu
permite elaborarea unei strategii bine
închegate, astfel încât reabilitarea
monumentelor istorice sã se realizeze
într-un timp optim. Din acest motiv,
sunt obiective la care se lucreazã, cu
întreruperi, de mai bine de zece ani,
cum este cazul Catedralei Mitropolitane
din Iaºi, a precizat domnul Muraru.

Un aspect care a afectat finanþarea
reabilitãrii monumentelor istorice în
ultimii ani a fost suprimarea a douã
importante surse de finanþare ale INP.
Prima se referã la taxa care provenea de
la Inspectoratul de Stat în Construcþii
(n.r. taxa de 0,7% din valoarea lucrãrilor
de construcþii executate). Aceastã taxã
de 0,7% este vãrsatã acum direct la
bugetul de stat, iar INP nu mai încaseazã

nimic din ea. A doua sursã de finanþare,
care a fost suprimatã tot în 2009, este
t i m b r u l m o n u m e n t e l o r i s t o r i c e
provenind de la loterie, jocuri de noroc ºi
cazinouri, reprezentând aproximativ 2%
din încasãrile acestor operatori. Din
aceastã taxã s-au adunat între 2006 ºi
2009 nu mai puþin de 14 milioane de
euro, bani cu care s-au restaurat aproape
30 de obiective istorice. “Încercãm sã
repunem aceastã taxã pe agenda
Parlamentului ºi a Comisiei de Culturã”,
afirmã directorul general INP.

În cursul lunii octombrie era în lucru la
nivelul Ministerului Culturii un cod unic
a l p a tr i moni u l u i , cu s cop u l d e a
î mb u nã tã þ i or ga ni z a r ea ca d r u l u i
legislativ, urmând sã fie transmis cãtre
Guvern ºi Parlament spre dezbatere.

Omul “sfinþeºte” locul ºi în
cazul lucrãrilor de restaurare

Cea mai mare problemã în procesul de
r e s t a u r a r e n u e s t e a t â t a b s e n þ a
fondurilor, cât penuria forþei de muncã
specializate. Aceasta se formeazã în ani
de lucru pe ºantier, nu în facultate,
cons id er ã ar h. C ãl in Hoinãr es cu ,
preºedintele Uniuni i Naþionale a

Restauratorilor de Monumente Istorice
din România (UNRMI).

Un proiect de calitate conferã ºi
posibi l itatea accesãri i de fonduri
europene. Dar, odatã atraºi aceºti bani,
mai trebuie sã existe ºi forþã de muncã
specializatã în aplicarea tehnologiilor ºi
materialelor compatibile cu arhitectura
edificiilor respective.

Proiectele de restaurare implicã o
conlucrare între numeroºi meºteºugari:
dulgheri, zidari restauratori, ipsosari
restauratori, ºiþari etc. În prezent, sunt
foarte puþini meºteri în þarã care ºtiu, de
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exemplu, cum sã aplice ºiþa sau sã
real izeze împletitur i de nuiele, a
subliniat preºedintele UNRMI.

Clãdirile istorice ar putea fi
convertite în loc sã fie
demolate

Ca alternativã la demolare, clãdirile
istorice pot fi convertite ºi aduse în
contemporaneitate. Astfel, dacã func-
þiunile pentru care au fost ridicate nu se
mai regãsesc în necesitãþile de acum ale
societãþii, fie cã este vorba despre
structuri industriale, lãcaºe de cult etc,
atunci ele pot dobândi noi funcþiuni,
care sã permitã în acelaºi timp conser-
varea lor, a propus prof. dr. arh. Augustin
Ioan, preºedintele Comisiei Naþionale a
Monumentelor Istorice.

De exemplu, în alte þãri, structuri
industriale din secolul al XIX-lea au
putut fi convertite în locuinþe. Chiar ºi
siturile industriale mai recente, din
secolul al XX-lea, se preteazã conversiei.
De exemplu, în Occident, au fost
obþinute locuinþe sociale prin conversia
unor silozuri de cereale ºi a unei foste
fabrici de ciment. Prin urmare, inclusiv
situri le industriale comuniste din
România, abandonate acum, ar putea
dobândi noi funcþiuni, aºa cum nimic
nu i-a împiedicat pe dezvoltatorii strãini
sã converteascã structurile fostelor
“circuri ale foamei” în centre comerciale
moderne, a subliniat prof. dr. arh.
Augustin Ioan.

Voinþa politicã este un
factor important pentru
protecþia patrimoniului

Protejarea monumentelor istorice ºi a
zonelor aferente acestora este în primul
rând o problemã de voinþã politicã ºi, în
acelaºi timp, o problemã de culturã a
major i tãþ i i popu laþ ie i , cons id er ã
Gheorghe Pãtraºcu, arhitectul ºef al
Bucureºtiului.

O protecþie eficientã a patrimoniului
construit nu se poate realiza fãrã

implicarea statului, însã bugetele
alocate acestui demers sunt, în general,
aproape simbolice. În plus, autoritãþile
l o c a l e n u a u s t r u c t u r i t e h n i c e
s p e c i a l i z a t e î n p r o t e j a r e a
monumentelor, restaurare, consiliere ºi
s u p r a v e g h e r e , r e m a r c ã d o m n u l
Pãtraºcu.

În opinia sa, legislaþia în domeniul
protejãrii patrimoniului din România
este acceptabilã, în linii mari, însã
prezintã foarte multe lacune în zona de
aplicare. Pentru “activarea” acestei
legislaþii este nevoie de instrumente, de
structuri, politici globale ºi proiecte,
mai spune domnul Pãtraºcu.

Unul dintre instrumentele la care
autoritãþile ar putea, teoretic, apela
este exproprierea monumentelor
istorice pentru cauzã de uti l itate
publicã. Deºi mãsura este prevãzutã de
lege, ea este inoperantã în practicã, a
sesizat arhitectul ºef al Capitalei.

Accesul proprietarilor privaþi de clãdiri
de patrimoniu la subvenþii, deºi de
asemenea stabi l i t pr in lege, este
aproape imposibil de realizat în absenþa
unor structur i capabi le sã apl ice
procedura, care, pe deasupra este
complicatã ºi neclarã, iar finanþarea
aproape inexistentã.

De asemenea, dreptul de preemþiune
al statului în cumpãrarea monumen-
telor istorice se aplicã în numãr extrem
de mic de cazuri, tot din lipsã de
finanþare.

Foarte multe regulamente locale de
urbanism pentru zone protejate,
inclusiv în Bucureºti, sunt deficitare prin
gradul de generalizare, care “variazã de
la restricþii absurde pânã la permi-
sivitãþi de neacceptat”, a mai atras
atenþia domnul Pãtraºcu.

Noul PUG al Bucureºtiului va
include ºi refacerea
regulamentelor de urbanism
pentru zonele protejate

În cadrul operaþiunilor de restaurare a
zonelor istorice, Primãria Municipiului

Bucureºti a reabilitat infrastructura din
zona pilot a Centrului Istoric. Refacerea
infrastructurii edilitare din Centrul
Istoric va continua anul viitor în zona B -
Calea Moºilor, a menþionat arhitectul
ºef al Capitalei.

În ceea ce priveºte clãdirile, Primãria a
iniþ iat un program de refacere a
faþadelor, dar care a eºuat din motive
financiare ºi de personal.

Cel mai probabil, la începutul anului
viitor, Primãria Capitalei va putea pune
în aplicare prevederile Legii 153/2011
privind mãsuri de creºtere a calitãþii
arhitectural-ambientale a clãdirilor.

Pe de altã parte, clãdirile deþinute de
municipalitate au intrat într-un pro-
gram de restaurare. Astfel, din cele 527
de clãdiri din zona Centrului Istoric,
Primãria Capitalei administreazã 26.
Dintre acestea, 12 sunt în curs de
restaurare ºi consolidare, iar restul sunt
în faza de proiectare. În total, în Centrul
Istoric au fost expertizate tehnic 375 de
imobile, 124 dintre acestea prezentând
un risc seismic ridicat.

O sursã alternativã de finanþare o
reprezintã fondurile europene. Prin
aceastã metodã, Primãria Capitalei
r es tau r eazã monu mentel e Hanu l
Gabroveni, Casa Cesianu, Observatorul
Astronomic “Vasile Urseanu”, Arcul de
Triumf ºi Vila Minovici.

O acþiune importantã de punere în
valoare a zonei istorice a Bucureºtiului
vizeazã aprobarea strategiei pentru
Planul Integrat de Dezvoltare Urbanã
(PIDU) pentru Zona Centralã. Planul
v i z e a z ã r e g e n e r a r e a u r b a n ã a
c a r t i e r e l o r d i n c e n t r u l o r a º u l u i ,
recuperarea spaþiilor publice, realizarea
u n u i s i s t e m i n t e g r a t d e p a r c ã r i ,
aplicarea unui model de transport
alternativ pentru pietoni ºi bicicliºti,
construirea de poduri pietonale ºi
dinamizarea activitãþii economice.
Stu d i i l e d e f e z a b i l i ta te a f e r e nte
proiectelor au fost aprobate ºi, prin
urmare, ele pot f i înaintate spre
finanþare. Valoarea totalã a proiectelor
ajunge pânã la 200 de milioane de euro,
a precizat domnul Pãtraºcu.

Primãria mai urmãreºte punerea în
valoare a spaþiilor publice majore,
precum Piaþa Universitãþii, Piaþa Unirii,
Piaþa Revoluþiei ºi, eventual, Piaþa
Matache. În acest scop vor demara
concursuri de idei.

Nu în ultimul rând, primãria a reuºit sã
încheie contractul pentru revizuirea
Planului Urbanistic General. Noul PUG
v a p r e s u p u n e º i r e f a c e r e a
regulamentelor de urbanism pentru
toate zonele protejate. De asemenea,
vor fi restabilite zonele de protecþie

p e n t r u t o a t e m o n u m e n t e l e d i n
Bucureºti.

Consolidarea asigurã
supravieþuirea în timp a
monumentelor

Procesul de restaurare a clãdirilor de
patrimoniu trebuie sã includã ºi lucrãri
de consolidare, cu atât mai mult având
în vedere riscul seismic pronunþat din
România. Printre cele mai importante
edificii din Bucureºti care au beneficiat
de intervenþii de consolidare în ultimii
ani se remarcã Palatul Victoria, Palatul
de Justiþie ºi Templul Coral, a precizat
dr. ing. Traian Popp, preºedintele
Asociaþiei Inginerilor Constructori
Proiectanþi de Structuri (AICPS).

Lipsesc proiectele de
regenerare urbanã

Sistemul de protecþie a patrimoniului
din România trebuie privit în mod critic
ºi mãsurat ca eficienþã. “Patrimoniul în
România nu este iubit. Uneori este chiar
e u t a n a s i a t . A t a c u r i l e a s u p r a
patrimoniului nu pot fi contracarate,
echipamentul legislativ ºi felul în care
poþi lucra cu instituþiile nu conduc la
salvarea patrimoniului”, a susþinut arh.
ªerban Þigãnaº, preºedintele Ordinului
Arhitecþilor din România.

Ministerul Culturii , constrâns de
buget, prioritizeazã intervenþiile pentru
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p a t r i m o n i u p r i n r e s t r â n g e r e a
activitãþilor de restaurare, când ar
trebui prioritizate intervenþiile de
urgenþã, pentru salvarea patrimoniului,
considerã domnul Þigãnaº.

În opinia sa, ar f i necesarã ºi o
descentralizare a deciziilor legate de
p a t r i m o n i u º i r e s p o n s a b i l i z a r e a
autoritãþilor locale. În general, la nivelul
þãrii lipsesc proiectele de regenerare
urbanã, acestea “limitându-se la exerciþii
ºi fenomente punctuale”. De asemenea,
proiectele de infrastructurã tind sã intre
în conflict ºi sã producã pierderi de
patrimoniu. De exemplu, “reabilitarea
termicã este superficialã, incompletã ºi
intrã în conflict cu patrimoniul; sunt
necesare abordãri holistice”, susþine
arhitectul ªerban Þigãnaº.

În acelaºi timp, o altã problemã þine ºi
de a face posibil parteneriatul public-
privat în domeniul patrimoniului, care
este în prezent inabordabil.

Reabilitarea patrimoniului oraºelor
din România, acolo unde acest proces a
demarat, nu exclude apariþia unor
l a c u n e . A s t f e l , c e n t r u l i s t o r i c a l
Bucureºtiului “a fost reabilitat de jos în
sus, însã doar pânã la cota tejghelei pe
care se pune nota de platã, mai departe
lucrurile s-au oprit”, remarcã domnul
Þigãnaº.

De asemenea, deºi negocierile dintre
P r i m ã r i a C a p i t a l e i º i a p ã r ã t o r i i
patrimoniului pãreau sã conducã la o
c o n c i l i e r e , H a l a M a t a c h e a f o s t
demolatã. Pe de altã parte, la proiectul
de restaurare a Cetãþii din Alba Iulia se
manifestã relaþi i confl ictuale. De
exemplu, ºanþurile de apãrare ale
ce tã þ i i g ã z d u i e s c p a r cã r i , s p a þ i u
carosabil, trotuare, precum ºi o grãdinã
japonezã, elemente care nu au legãturã
cu spaþiul respectiv.

P r e º e d i n t e l e O A R r e m a r c ã o
s c h i m b a r e î n b i n e î n a t i t u d i n e a
societãþii faþã de patrimoniu, aspect ce

s-a reflectat recent prin manifestaþiile
pentru pãstrarea patrimoniului de la
Roºia Montanã, de exemplu. În paralel,
s-au înmulþit ºi iniþiativele private
pentru restaurarea unor clãdiri de
patrimoniu, adaugã domnul Þigãnaº.

Hercesa intenþioneazã sã
restaureze ºi alte clãdiri din
Bucureºti

Unul dintre proiectele de restaurare din
Bucureºti derulate din iniþiativã privatã
a vizat punerea în valoare a clãdirii
Hotelului Ciºmigiu de pe Bulevardul Re-
gina El isabeta. “Este adevãrat cã
investiþia a fost ridicatã, dar a adus un
succes tehnic, constructiv, de proiectare
ºi, nu în ultimul rând, unul economic”,
afirmã Mauricio Mesa Gomez, director
general Hercesa România, dezvoltatorul
spaniol care a restaurat edificiul istoric.

În prezent, clãdirea multifuncþionalã
gãzduieºte o librãrie, sediul Institutului
Cervantes de promovare a l imbii
spaniole, un apart-hotel ºi berãria
Gambrinus. Aceastã sinergie între
funcþiunile clãdirii a generat mult trafic
ºi rezultate comerciale foarte bune,
subliniazã domnul Mesa Gomez.

În u r ma su ccesu lu i r epu r tat d e
proiectul Hotelului Ciºmigiu, dez-
voltatorul intenþioneazã sã se implice ºi

în alte proiecte similare, în acest sens
analizând alte cinci clãdiri din Bucureºti.

Ritmul renovãrilor este
dependent ºi de ritmul
retrocedãrilor

Din ce în ce mai multe clãdiri vechi ar
putea fi renovate pe mãsurã ce acestea
vor fi restituite cãtre proprietarii de drept,
deposedaþi abuziv sub regimul comunist.

Procedurile judiciare de retrocedare
sunt însã blocate acum deoarece
termenele de judecatã sunt foarte
lungi, a atras atenþia Cãlin Ispravnic,
p r e º e d i n t e l e A s o c i a þ i e i p e n t r u
Proprietate Privatã (APP).

În opinia sa, instituþiile abilitate sã
soluþioneze notificãrile au mai degrabã ca
obiectiv stagnarea procesului. Pânã în
prezent au fost soluþionate puþine dintre
cele aproximativ 202.000 de dosare
înscrise la Autoritatea Naþionalã pentru
Restituirea Proprietãþilor (ANRP) ºi, cu
precãdere, cazurile care au presupus
despãgubiri foarte mari, adaugã domnul
Ispravnic.

În opinia sa, cea mai bunã soluþie, atât
pentru proprietari, cât ºi pentru bugetul
statului, este restituirea în naturã a
clãdirilor, care altfel se deterioreazã în
permanenþã. Ulterior, renovarea lor ar
putea sã se realizeze apelând la fonduri
europene.

Clãdirile istorice pot fi
valorificate pe piaþa imobiliarã

Odatã renovate, clãdirile de patrimoniu
trebuie sã poatã fi ºi valorificate sub o
formã sau alta. De exemplu, clãdirile din
z o n e l e b u n e a l e o r a º e l o r p o t f i
introduse în circuitul comercial prin
închirierea cãtre firme. “Credem cã
investitori i care aleg sã renoveze
imobile ºi sã le închirieze apoi, reuºesc
sã ajungã la o rentabilitate acceptabilã,
astfel încât sã aibã sens investiþia”, a
afirmat Alexandru Petrescu, managing
p a r t n e r î n c a d r u l c o m p a n i e i d e
consultanþã imobiliarã ESOP Consulting
l CORFAC International.

În opinia sa, piaþa închirierii de birouri

în vile istorice va fi în continuare
atractivã ºi va reprezenta o soluþie
pentru reintroducerea clãdirilor în
circuitul comercial, prin urmare un
motiv în plus pentru proprietari ºi
investitori pentru a le renova.

Trebuie respectatã legea
în construcþii

Nicuºor Dan, preºedintele Asociaþiei
Salvaþi Bucureºtiul, a atras atenþia
asupra importanþei respectãrii legii în
construcþii. Potrivit datelor furnizate de
Inspectoratul de Stat în Construcþii, în
j u r d e 5 0 % d i n t o t c e e a c e s e
construieºte în Bucureºti încalcã legea.
Prefectura, deºi este sesizatã asupra
ilegalitãþilor constatate de ISC, nu atacã
respectivele proiecte în instanþã,
subliniazã Nicuºor Dan.

Pe de altã parte, inserþia de clãdiri
î n a l t e î n c a r t i e r e i s t o r i c e p o a t e
descuraja persoanele care altfel ar fi
interesate sã cumpere acolo o clãdire în
ideea de a o renova. Nu în ultimul rând,
conteazã ºi ce impresie lasã imaginea ºi
cal i tatea spaþ iu lu i publ ic asupra
potenþialilor investitori internaþionali,
ºtiut fiind cã ei vor compara Bucureºtiul
cu alte capitale europene, mai spune
reprezentantul Asociaþ ie i Salvaþ i
Bucureºtiul.
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